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 المستخلص 

 

ثر العنف في مكان العمل على جميع العاملين في مجال الرعاية الصححح ية في جميع الصاصحححصحححا  يؤ         

معظم فئا  المرافق الصح ية قرريًاا   مما في لل  المسحصيحتيا  والمراال الصح ية اةولية و صى  في و  الاقسحا و

قياس مدى انصيحححا  العنف في مكان العمل احححد العاملين في أولا:  الأهداف:. فرق الاسحححصجامة الةًية الةا  ة

الص ة مين أمريل ويوليو  السامرة في مدينة مكة ممسصيتيا  وزا ة   12مجال الرعاية الص ية في اةشهر الحححح 

ق ديد عوامل الاةر الماصلتة الصي قسححححًً  في العنف في مكان العمل اححححد العاملين في مجال ثانيا:   .2018

السحامرة في مدينة مكة المكرمة ممسحصيحتيا  وزا ة الصح ة مين أمريل  12الرعاية الصح ية في اةشحهر الحححححح 

: الد اسححة أجري  في مسححصيححتى النو   الدراسةةة مكان: د اسححة مسححصعراححة. البحث طريقة..  2018ويوليو 

من   450يحمل ق:  العينةالصاصحصحي  مسحصيحتى المل  عًد العليل  مسحصيحتى  رام العا  في مدينة مكة المكرمة. 

اةطًام والممراحين اليين اانوا يعملون في أقسحا  الةوا و والرعاية    من العاملين في مجال الرعاية الصح ية

ماللغة الإنجليلية )العنف    صح ي  : اسحصًيانأدوات البحث. العيادا  الاا جيةو داخليواقسحا  الصنويم الال رجة 

( الصي صممها مكصب العمل 2003أدوا  الً ث عن ال الا  والد اسا    في مكان العمل في الرةاع الص ي

ل الدولية   منظمة العم منظمة الصحح ة العالمية  الادما  العامة الدولية للممراححا   الدولي  المجلس الدولي 

 234في هيه الد اسححة  اححد العامليين الصحح يين العنف في مكان العملاان :  ائجنت. المنظمة الصحح ة العالمية

للإييام الجسححدو و دهم  العامليين الصحح يين اليين قعراححوا٪.   52مما أدى إلى نسححًة مئوية إجمالية قد ها 

٪(.   88.9)  208لعنف النتسححي أاثر من ا لنوع وا د او ٪( في  ين أن أولئ  اليين قعراححوا 1.3) 3اانوا 

  واان النوع  ٪( 9.8)  23اانوا  معا الجسحححدو والنتسحححي العنف  في  ين أن أولئ  اليين قعراحححوا لكل من

 رالان دا  ان ااث٪(. ايححف ق ليل  48) منسححًة اةاثر شححيوعا من العنف في مكان العمل هو الإسححامة اللتظية

الاقصحال   صعرض للعنف هيا نوع اقسحا  المسحصيحتىن مناومة العمل نال الة الاجصماعية يليهاالعوامل المرقًةة مال

قعرض أاثر من نصف الميا اين للعنف في مكان  الخلاصة:.  ن نظا  الصًليغ عن العنفالجسدو مع المراى 

ومة العمل نال الة نمنا النوع اةاثر شححيوعاا. قم ق ديد اقسححا  المسححصيححتى هيالإسححامة اللتظية   العمل  يث اان

: ال تحا  على ميئحة عمحل ةمنحة التوصةةةةيةات عوامحل مسححححاهمحة في العنف في مكحان العمحلهي ااثر الاجصمحاعيحة 

للعاملين في مجال الرعاية الصححح ية من ختل قعليل دو  نظا  اةمن وقرييد الدخول والاروخ وخاصحححة في 

 .غقسم الةوا و وو دة المراى الداخليين وقتعيل إجراما  الإمت
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Abstract 

 

 

 

         Workplace violence affected all healthcare workers in almost all the specialties, departments 

and in most categories of health facilities including hospitals, primary health centers, and even the 

emergency medical response teams. The objectives: first, to measure the prevalence of workplace 

violence against health care workers in one year in Makkah city at Ministry of Health (MOH) 

Hospitals between April and July 2018. Second, to determine the different risk factors which 

causing workplace violence against health care workers in one year in Makkah city at the Ministry 

of Health Hospitals between April and July 2018. The method: it's a cross-sectional study. 

Settings: the study conducted at Al-Noor specialist hospital, King Abdul-Aziz Hospital (KAH), 

Hera'a general hospital at Makkah holy city. sample: 450 healthcare workers includes doctors and 

nurses who worked in emergency, critical care, inpatient and outpatient departments. Tool: 

validated questionnaire in English (Workplace Violence in the Health Sector Country Case 

Studies, Research Instruments, 2003) constructed by International Labour Office, International 

Council of Nurses, World Health Organization, Public Services International (ILO, ICN, WHO, 

and PSI). Result: The workplace violence against healthcare workers in this study was 234 

yielding an overall percentage of 52%. Those who exposed to physical abuse alone were accounted 

only for 03 (01.3%) while those exposed to 1 or more psychological violence were 208 (88.9%). 

Whereas those who exposed to both physical and psychological were 23 (09.8%). The most 

common type of workplace violence was verbal abuse (48%). Regression analysis revealed that 

the most affected factors for exposure to workplace violence were type of the department, work 

shift and marital status followed by physical Contact with patients and presence of reporting 

procedure. Conclusion: More than half of participants exposed to workplace violence, where the 

verbal abuse was the most common type. Type of department, work shift and the marital status 

were the most contributing factors of workplace violence. Recommendation: maintain a safe 

working environment for healthcare workers by strengthening the role of the security system and 

restricted entry and exit especially in the emergency department and inpatient unit and activate the 

reporting procedure.  
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